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Tilstede fra bestyrelsen: 
 

Organisation Medlem Tilstede 

Formand Tove Damholt OK 

Vordingborg Kommune Pernille Sørensen OK 

Danmarks Naturfredningsforening Jørgen Alfastsen   OK 

Dansk Ornitologisk forening Bo Kayser Afbud 

Friluftsrådet Lise Rasmussen  OK 

Spejderne H.C. Gravesen OK 

Danmarks Jægerforbund Stig Andersen Afbud 

Dansk Orienteringsforbund Pia Engel Kadziola OK 

Dansk Islandshesteforening Nina Andersen OK 

Danmarks Idrætsforbund Niels Henrik Holscher  OK 

DGI Henrik Holmer OK 

UNESCO Biosfære sekretariatet Katrine Ohm Dietrich OK 

ULG Ulfhale lejer- og grundejerforening Poul Johansen OK 

Sandvejens natur-og kulturarvsforening Mike Ameko Lippert OK 

Grundejerforeningen Mågenakken Claude Teisen-Simony OK 

Bådelauget REX Lars Bech Madsen OK 

Foreningen Nyord Lotte Illeris OK 

Dansk Vandrelaug - Storstrøm Inger Skov  OK 

Handicaprådet Vordingborg Kommune Anders J. Andersen  OK 

VKST (landbrugsrådgivning) Sabrina Pilemand OK 

Møn Strandcamping Martine Stephensen OK 

 
Til stede fra Naturstyrelsen:  
Projektleder Elly E. Andersen, skovrider Jane Skov Lind 

 
Dagsorden  

1. Velkommen v/Tove 
2. Orienteringer fra Naturstyrelsen 
3. Høringsproces og tidsplan, herunder antal møder i sensommer/tidlig efterår 

v/Naturstyrelsen 
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4. Bearbejdning af bestyrelsens høringssvar 
5. Evt., næste møde og ønske om yderligere møder i sensommer/tidlig efterår 

 
Ad 1) Tove bød velkommen og præsenterede dagens dagsorden 
 
Ad 2) Naturstyrelsen orienterede bestyrelsen om følgende emner 
 

a) Mulighed for at afgræsse det søndre dige – resultat af digelagets generalforsamling. 
Det er nu muligt at få en passage over diget, så Naturstyrelsens egne dyr kan afgræsse 
engene syd for diget. Naturstyrelsen har med digelagets bestyrelse tidligere aftalt en 
passage over diget på 150 m i den vestlige ende, startende hvor hegnet begynder. 
Bemærkninger fra bestyrelsen:  Bemærk at siderne på diget er meget stejle. Det er 
vigtigt at undgå at diget ikke ødelægges af optråd på skrænterne. Overvej gerne en 
mindre passage end de 150 m. Bestyrelsen anbefaler, at man evt. befæster 
overgangen, hvor dyrene skal passere. Fx med kalk. Pernille bemærkede, at der skal 
ansøges hos Kystdirektoratet ved et sådant anlæg og at en kystteknisk vurdering vil 
være godt.  

b) Resultat af dialog med skelnaboer – Elly har holdt dialogmøder med GF Mågenakken 
ang. hegnslinje og med flere skelnaboer fra naturcenteret til Telefonstien. 
Her blev bl.a. hegnslinjens placering drøftet. Naturstyrelsen finder, at skelnaboernes 
ønsker for så vidt hegn kan imødekommes. 

c) Dyrevelfærd på statens arealer - Jane orienterede om Naturstyrelsens indsats for at 
sikre dyrenes trivsel i naturplejen på statens arealer. Herunder om det daglige tilsyn, 
dyrelægetjek, beredskab, vurdering af bæreevne (er der mad nok) osv. 

d) Geder – Jørgen havde opfordret til at sætte spørgsmål om geder i naturplejen på 
dagsordenen. Jane fortalte om de erfaringer Naturstyrelsen har gjort med geder især 
på Høje Møn, hvor de har været i flere år. Her er erfaringerne, at de gør et rigtigt godt 
stykke arbejde på buske og træer. Racevalget er dog vigtigt. Nogle racer har større 
præference for græs, mens andre har for buske og træer. Er dog bekymret for bid på 
tarmvridrøn og ene. Ser også, at gederne måske skal holdes i mindre indhegninger. 
Bemærkninger fra bestyrelsen: Flere har observeret, at geder godt kan lide ene. Det 
kan dog både være en fordel og en ulempe. Vigtigt at holde øje med det. Det er også 
vigtigt at holde øje med, hvad gederne reelt spiser. Nina oplyste at på Høje Møn har 
man ikke fået indberetninger om, at det giver udfordringer for brugerne at færdes, 
hvor der går geder. 
Anders bemærker, at her i NNP’erne skal der være plads til at prøve nogle ting af og 
derved drage nogle erfaringer. Det er OK, at være usikre på resultatet, blot der 
evalueres på indsatsen. 

 
Ad 3) Tidsplan 
 

Elly gennemgik tidsplanen, som den ser ud nu. Der er nu taget hul på de sidste par 
uger i høringsperioden. I skrivende stund er der kommet 15 høringssvar. Vi forventer 
dog, at der kommer flere her mod slutning af høringsperioden. 
Se tidsplanen nederst i dokumentet. 
 

Ad 4) Gennemgang af høringssvar 
 

Tove gennemgik høringsudkastet fra en ende af. Nyt udkast er vedlagt. 
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Ad 4) Evt. og næste møder høringssvar 
 

Der blev aftalt 2 møder. Begge møder sker på Ulvshale med start på Ulvshalecenteret.  
 
Den 19. juni 
 12.30-14.00 Sommerfugletur 

14.00-17.00 Bestyrelsesmøde – NST fremlægger resultat af høringssvar og 
NST’s kommentarer hertil samt evt. ændringer  

 
Den 15. august 

 13.00 – 16.00 Bestyrelsesmøde, bestyrelsens brev/notat til miljøministeren 
 
 
Evt. 
Tove - skriver et revideret udkast til høringssvar, som sendes rundt for kommentering. Der 
kommer en kort svarfrist og Tove bad om at man kun skriver til Tove, da vi ellers får en 
uoverskuelig mængde af e-mails i indbakken. 
 
Lise - bad om at få et afsnit ind om reproducerende dyr i høringssvaret. Tove kommer med et 
forslag til tekst herom. 
 
Vedlagt 

- Tidsplan, se næste side 
- Trafikmålinger for Vordingborg Kommune: 

https://mastra.vd.dk/komse/nytui/komse/komSe.html?noegle=1881122880 

- Link til europæiske netværk for naturparker https://www.europarc.org/ 

- Toves reviderede udkast til høringssvar med sidenummer 
 
 
 

https://mastra.vd.dk/komse/nytui/komse/komSe.html?noegle=1881122880
https://www.europarc.org/
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